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 فانا: رئیس سازمان غذا و دارو گفت: »تنها پنج درصد از دانشمندان 
داروسازی در ایران داروساز صنعتی هستند اما تاثیر آنها به اندازه 5۰ 

درصد است.«
رسول دیناروند، معاون وزیر بهداشت در آئین افتتاحیه دومین همایش 
خاورمیانه و هفتمین همایش ملی سامانه های نوین دارورسانی)ICRC( که 
توسط دانشگاه علوم پزشکی کرمان در محل دانشگاه تحصیلات تکمیلی 
صنعتی و فناوری پیشرفته)های تک( برگزار شد، گفت: »از 1۰ سال پیش 
چنین همایش هایی در ایران برگزار شده و این هفتمین مورد است که 

خوشبختانه در تمام دوران ها موفق عمل کرده است.«
او افزود: »این همایش باعث افتخار متخصصین داروسازی صنعتی و 
دانشمندان شیمی است؛ چراکه نه تنها ارائه مقالات بسیار قوی بود بلکه 
دانشمندان چندین شرکت دانش بنیان در همین زمینه تاسیس کرده اند که 
با استفاده از معلومات این همایش ها، تولیدات خوبی در زمینه داروسازی 
داشته اند و این تولیدات زیر نظر سازمان غذا و دارو انجام گرفته است.«

دیناروند بیان کرد: »فرآورده های مختلفی از جمله دارورسانی های 
فناوری های نانو، پلُی بین سیستم های دارورسانی سنتی و نوین ایجاد 
کرده و فرآورده های مختلفی از این دست در بازار وجود دارد و جز 
برنامه ریزی های آینده ما این است که سیستم های دارورسانی نوین را 

وارد بازار دارو کنیم.«
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: »تاکنون سه مورد از فرآورده های با 
پایه نانو تکنولوژی تاییدیه دریافت کرده اند که تنها در زمینه داروسازی 
نیست، ضمنا قسمتی از فرآورده هایی که از این تحقیقات به دست آمده 

است در این همایش ارائه می شود.«
او ادامه داد: »تنها پنج درصد از دانشمندان داروسازی در ایران داروساز 
صنعتی هستند ولی 5۰ درصد دانشمندان برتر ما با پیش زمینه های داروسازی 
هستند، هرچند که تعداد این دانشمندان پنج درصد است اما تاثیر آنها 5۰ 
درصد است و این قابل توجه دانشجویان رشته های داروسازی است که 

قصد دارند در  زمینه داروسازی صنعتی فعالیت داشته باشند.«
دیناروند افزود: »به دلیل اینکه تاثیر این مساله برای دانشمندان و جامعه 
خیلی زیاد است، تعداد این دانشمندان مطرح نیست بلکه اثری که روی 
جامعه می گذارند مطرح است و این خبر خوبی برای نسل جدید دانشمندان 

جوان ما است.«
معاون وزیر بهداشت تصریح کرد: »دانشمندان جوان ما در زمینه داروسازی 
صنعتی و دارورسانی، آینده درخشانی دارند و نه تنها تعداد مراکز پژوهشی 
و دانشگاه های ما کافی است، بلکه تکنولوژی آن هم وجود دارد، ضمن 
اینکه شرکت های دانش بنیان در زمینه های مختلفی تاسیس شده اند و 
در زمینه دارورسانی کار می کنند که این نشان می دهد علاقه در این زمینه 

بسیار زیاد است و باید حمایت هم انجام شود که امکان پذیر است.«
او خاطرنشان کرد: »مراکزی وجود دارد که می تواند به سرعت آنالیزهای 
مورد نیاز را برای شرکت های دانش بنیان انجام دهد و ما تصمیم داریم 
کارهای جدید را در این زمینه هدایت کنیم و همچنین از نسل جدید 

دانشمندان خود حمایت کنیم.« 
تبدیل انسولین های تزریقی به خوراکی 

 رئیس انجمن علمی سامانه های نوین دارو رسانی ایران گفت: »تلاش 
می کنیم تا انسولین از روش تزریقی در بیماران به خوراکی تبدیل شود 
و داروهای نانوذراتی جایگزین داروهایی شوند که به خوبی جذب بدن 

نمی شوند.«
مرتضی رفیعی تهرانی در آئین افتتاحیه دومین همایش خاورمیانه و 
هفتمین همایش ملی سامانه های نوین دارورسانی)ICRC(  اظهار کرد: 
»هدف از برگزاری چنین همایش هایی این است که بتوانیم داروهای 
جدیدی را به بازار عرضه کنیم هرچند که برخی از این داروها در مرحله 

تولید و برخی در حال تحقیق هستند.«
وی افزود: »داروهای جدید بیشتر در زمینه تولید ژن در بیماران سرطانی 
و بیماران قلبی و عروقی است، ضمن اینکه تلاش می کنیم تا انسولین از 
روش تزریقی در بیماران به خوراکی تبدیل شود و داروهای نانوذراتی 

جایگزین داروهایی شوند که به خوبی جذب بدن نمی شوند.«
رفیعی تهرانی گفت: »امیدواریم تحقیقات در این زمینه و همچنین خروجی 
این همایش ها منجر به کار مفیدی برای مردم ایران و کار تحقیقی به سیستم 

عملی تبدیل شود تا بیماران بتوانند از دستاوردهای نوین استفاده کنند.«
رییس انجمن علمی سامانه های نوین دارورسانی ایران خاطرنشان کرد: 
 »در آینده ژن رسانی جای بسیاری از داروهای قلبی و عروقی، عفونی و
 آنتی بیوتیک ها را خواهد گرفت و بسیاری از داروهای کنونی جمع خواهند 
شد، حتی می توان این نوید را داد که طی 2۰ سال آینده دیابت درمان خواهد 

شد و دیگر ارثی و قابل انتقال نخواهد بود.«

و  داروسازی  صنعت  وضعیت 
دانشمندان دارویی ایران

میزان  به   ،19۰ بهداشت  سامانه  در  سال جاری  نخست  ماهه   1۰ »در  گفت:  بهداشت  وزارت   19۰ بهداشت  سامانه  رئیس   وب دا: 
توقیف،  فاسد و غیرقابل مصرف کشف،  نوشیدنی های  انواع مواد غذایی و  لیتر  3 هزار و ۶4۷  کیلوگرم و همچنین  1۰1 هزار و 152 

جمع آوری و معدوم شد.«
و  معضلات  از  ملاحظه ای  قابل  مردمی  شکایات   ،19۰ بهداشت  سامانه  در  جاری  سال  نخست  »در1۰ماهه  افزود:  آقازاده  محراب 
مخاطرات بهداشتی مشاهده شده، ثبت شده است و با پیگیری های انجام شده مقدار 1۰1 هزار و 152 کیلوگرم و 3 هزار و ۶4۷ لیتر 
انواع مواد غذایی و نوشیدنی های فاسد و غیر قابل مصرف  کشف، توقیف، جمع آوری و معدوم شد. از این مقدار مواد غذایی معدوم 

شده، 12 هزار و 913 کیلوگرم  انواع مواد غذایی فاسد و غیر قابل مصرف مربوط به 
استان تهران بوده است.«

آقازاده افزود: »در همین دوره زمانی، نتایج اقدامات بازرسان بهداشتی منجر به ثبت 
4 هزار و 242 اخطار کتبی، 11 هزار و 954 اخطار تعطیلی، 11 هزار و 434 رفع نقص، 
4 هزار و 9۶5 معدوم سازی کالا و 4 هزار و 19۰ معرفی به مراجع قضایی شده است.« 
وی در پایان از عموم هموطنان خواست تا در صورت مشاهده تخلفات بهداشتی در 
کلیه ساعات  در  مواد غذایی  نگهداری  و  فروش  تولید،  تهیه،  مراکز  و  اماکن عمومی 
شبانه روز با سامانه بهداشت 19۰ تماس بگیرند و موارد تخلف را با کارشناسان سامانه 

در میان بگذارند.

ایرنا: رئیس سازمان غذا و دارو گفت: »هیچ محصول تراریخته ای در کشور تولید نمی شود و محصولاتی که تاکنون مجوز واردات تراریخته 
دارند، شامل سویا)روغن سویا و کنجاله سویا( و روغن ذرت است.« رسول دیناروند افزود: »هیچ محصول دیگری ازجمله برنج و گندم در کشور 
مجوز تراریخته ندارد؛ به عبارت دیگر و برنج یا گندم تراریخته به صورت وارداتی یا تولیدی در کشور وجود ندارد.« دیناروند خاطرنشان کرد: 
»8۰درصد تولید روغن سویا و ذرت تراریخته در کشورهای آمریکای جنوبی انجام می شود. این روغن های تراریخته بعد از واردات به کشور 
برای عرضه در بازار حتما باید برچسب تراریخته داشته باشند تا مصرف کنندگان و مشتری نهایی بداند که محصول تراریخته مصرف می کند.«
رئیس سازمان غذا و دارو تاکید کرد: »نظرات مختلفی درمورد محصولات تراریخته در داخل کشور و دنیا وجود دارد، عده ای مخالف و 

عده ای موافق هستند، وزارت بهداشت درمورد این محصولات رویکرد احتیاطی دارد 
و با رعایت استانداردهای علمی در صورت نیاز کشور و در صورتی که محصول مورد 
نظر در کشور تولید کننده نیز مصرف شود و مجوزهای لازم را از سازمان های بین المللی 
داشته باشد، اجازه واردات محصول داده می شود.« دیناروند گفت: »سویا و ذرت به عنوان 
محصولاتی که مجوز واردات تراریخته دارند به هیچ وجه مشکلی برای سلامت مردم 
ایجاد نمی کنند و میلیون ها نفر در دنیا سال هاست که این محصولات را مصرف می کنند. 
از این رو علاوه بر کنترل مدارک بین المللی، برای صدور مجوز واردات به این دو محصول 
به صورت یک روال معمول، نوع تراریخته این محصولات نیز در آزمایشگاه های مورد 

تایید وزارت بهداشت کنترل می شوند.«

باشگاه خبرنگاران: عضو هیات مدیره تعاونی انجمن داروسازان گفت: »بدهی چندین میلیاردی شرکت های 
بیمه دولتی به داروسازان کشور تبعات متعددی را بر سلامت کشور باقی می گذارد.«

 سیدجمال سعیدواقفی افزود: »اخبار گوناگونی در رابطه با پرداخت نشدن بدهی بیمه ها و فروش دارو ها به صورت 
آزاد می شنویم که با این تصمیم دارو ها به قیمت مصوب وزارت بهداشت که روی بسته های دارو درج شده است 

فروخته می شود و شامل بیمه نمی شود.« وی اضافه کرد: »بیمه ها بدهی چندین 
میلیاردی پرداخت نشده دارند و یک داروخانه برای گردش کار نیاز به نقدینگی 
 دارد که قسمت اعظم تامین مالی از طریق فروش دارو ها حاصل می شود.« عضو 
هیات مدیره تعاونی انجمن داروسازان اظهار داشت: »بسیاری از طرف قرارداد داروخانه ها 
را مراکز دولتی که با بیمه ها قرارداد دارند دربر دارند که از نظر گردش مالی و با 
توجه به اوضاع اقتصادی کشور چرخه بازیافت دارو معیوب است و هشت تا 1۰ماه 
وصول مطالبات دارو سازان در گام اول یعنی از خرید دارو به داروخانه طول می کشد 
 و در گام دوم پرداخت بیمه ها به این مدت اضافه می کند که در این عرصه جامعه 
دارو سازان کشور و داروخانه ها پیام هایی را برای سازمان های بیمه گر ارسال کرده اند.«

سعید واقفی گفت: »طبق گفته رئیس انجمن داروسازان ایران بی توجهی سازمان های بیمه در پرداخت به موقع 
مطالبات داروخانه ها و همچنین پرداخت جریمه دیر کرد مطابق قانون آسیب های جدی به اقتصاد داروخانه ها وارد 
کرده است به گونه ای که این موسسات برای باز تأمین داروهای مورد نیاز بیماران با مشکلات جدی مواجه هستند 
و هم اکنون در آستانه پایان سال و افزایش هزینه ها مشکلات اقتصادی داروخانه ها به اوج خود رسیده است و 

بسیاری از آن ها قادر به خرید دارو نیستند.«
وی از هشدار انجمن صنفی داروسازان ایران خبر داد و اظهار داشت: »این انجمن 
اعلام کرده بود که تا پایان بهمن ماه هزینه نسخ داروخانه ها حداقل تا پایان آبان ماه 95 
پرداخت شود و در غیر این صورت تمام داروخانه ها در سراسر کشور به طور همزمان 
بهای دارو ها را به نرخ آزاد محاسبه و بیمه شدگان را برای دریافت مابه التفاوت به دفاتر 
اسناد پزشکی سازمان های بیمه هدایت خواهند نمود.« عضو هیات مدیره تعاونی انجمن 
دارو سازان گفت: »اگر روند مطالبات داروسازان و از سویی دیگر بدقولی سازمان های 
بیمه گر ادامه یابد این هشدار ها عملیاتی خواهد شد و امیدواریم برای سلامت مردم و 

حمایت مردم در بحث سلامت بیمه ها دست به کار شوند.«

هشدار انجمن صنفی داروسازان به بیمه گران

فقط سویا و روغن ذرت تراریخته مجوز ورود به ایران را دارندکشف و معدوم سازی بیش از ۱۰۰تن مواد غذایی فاسد در ۱۰ماهه نخست سال

علی  اکبر ابراهیمی
 

خود  خودی  به  که  اتفاقی  دارویی،  کمبود 
تنش   بروز  موجب  می تواند  و  است  نگران کننده 
در جامعه شود، اما اگر به موقع مدیریت شود جای 
هیچ نگرانی ندارد. شاید بسیاری از ما چند سال  
پیش را که مشکل کمبود دارو در سطح داروخانه ها 
به قدری حاد شد که می شد نام بحران بر آن گذاشت، 
به خاطر داریم و یا حتی برخی از قبل این مشکل 
متحمل آسیب شده ایم. اتفاقاتی از این دست که 
باید زنگ خطری باشد برای لزوم توجه جدی به 
مقوله پیشگیری و ضرورت مقابله با کمبودهایی از 
این دست که با سلامت افراد و جامعه سروکار دارد.
خوشبختانه درحال حاضر وضعیت بازار دارویی 
کشور مساعد است و آنگونه که مسئولان وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو اعلام می کنند میانگین 
کمبود دارو و اقلام دارویی در سطح داروخانه های 
اعتقاد  به  اما  به زیر 2۰ قلم رسیده است،  کشور 
اتفاق موسمی است و  بسیاری بحث کمبود یک 
ممکن است در برخی مواقع از سال و در بعضی 

استان ها این مشکل پیش بیاید.

کمبود دارو در کشور به زیر 2۰ قلم رسیده 
است

عباس مهدی زاده، مدیرکل برنامه ریزی، پایش و 
امور استان های سازمان غذا و دارو در گفت وگو با 
خبرنگار سپید درباره وضعیت فعلی دارو در کشور 
می گوید: »یکی از دغذغه های اصلی سازمان غذا و 
دارو مشکل کمبود دارویی در کشور است. بحث 

دارو و مشکلات دسترسی به آن یکی از مشکلاتی 
بود که تا قبل از دولت یازدهم و سال 92 مطرح 
این  افتاد  دولت  این  در  که  مبارکی  اتفاقات  بود. 
حوزه  این  مشکلات  بر  توانست  دولت  که  بود 
فایق آید و بتواند تا حدود زیادی این مشکلات 
را برطرف کند و ما خوشبختانه امروز شاهد این 
هستیم که کمبودهای دارویی در کشور به حداقل 

ممکن رسیده است.«
او با اشاره به اینکه در آن زمان میانگین کمبود 
دارویی در کشور بالای 15۰ قلم بود، می افزاید: 
»با اقدامات اصولی که از سوی وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو صورت گرفت امروز متوسط 
میانگین کمبود اقلام دارویی در کشور به زیر 2۰ 
قلم رسیده است و این را می توان از آماری به دست 
آورد که به صورت ماهانه از سطح استان های کشور 

به سازمان غذا و دارو اعلام می شود.«
مهدی زاده با بیان اینکه یکی از افتخارات این 
دولت حل مشکل دارویی است، ادامه داد: »البته 
محسوب  کمبود  نیز  شده  عنوان  داروی  قلم   2۰
نمی شوند؛ چراکه مشاهده شده که در بعضی مواقع 
پزشکان برخی داروهای خارجی را تجویز می کنند 
و اصرار دارند که بیمار آنها را تهیه و مصرف کند، 
در حالی که این اقلام دارویی در لیست فارماکوپه 
دارویی کشور نبوده و این نبودن موجب می شود 
که عنوان کمبود دارویی به آن داده شود. از این 
رو به دلیل اینکه این دارو نمونه و مشابه داخلی 
داشته و مشابه آن در کشور تولید می شود نمی توان 

عنوان کمبود دارویی به آن داد.«
استان های  امور  و  پایش  برنامه ریزی،  مدیرکل 

سازمان  سیاست  بر  تاکید  با  دارو  و  غذا  سازمان 
غذا و دارو مبنی بر ضرورت حمایت از تولید داخل 
ادامه  دارو،  در حوزه  مقاومتی  اقتصاد  پیگیری  و 
می دهد: »یکی از سیاست هایی که این سازمان در 
طول دو سال گذشته در پیش گرفته و توانسته است 
با این روش از خروج ارز از کشور جلوگیری کرده 
و ارزبری محصولات دارویی را کاهش دهد تاکید 
بر استفاده از تولیدات داخلی است. در طول این 
مدت سازمان غذا و دارو توانسته است 3۰۰میلیون 
دلار از ارزبری در حوزه دارو را کاهش دهد و این 
افتاده است که سازمان  اقدام  این  اتفاق در سایه 
از ورود داروهایی که امکان تولید آنها در کشور 

مهیا شده، جلوگیری کرده است.«
مهدی زاده با گلایه از بعضی پزشکان در تجویز 
برخی داروهای دارای نمونه مشابه داخلی، اضافه 
می کند: »متاسفانه برخی همچنان بر تجویز داروهای 
خارجی و برند اصرار دارند و بیماران را به تهیه 
این برندها ترغیب می کنند، اما بنده اعلام می کنم 
که  سیاست سازمان غذا و دارو همچنان بر ادامه 
حمایت از تولید داخل استوار بوده و روند فعلی 
ادامه خواهد داشت.« او با بیان اینکه مجددا اعلام 
در  و  کشور  در  دارویی  کمبود  میانگین  می کنیم 
سطح استان ها کمتر از 2۰ قلم است، تصریح کرد: 
»در حال حاضر هیچ مشکلی در تهیه دارو و اقلام 
دارویی در کشور وجود ندارد و می توان گفت که 
کمبودی در کشور نبوده و موارد مطرح شده نیز 

کمبود محسوب نمی شود.« 

مشکل کمبود دارو در کشور بیشتر در 
حوزه برند است 

طلعت قانع، دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها 
و سموم وزارت بهداشت نیز در گفت و گو با خبرنگار 
سپید در این باره می گوید: »خوشبختانه در حال 
حاضر مشکلی برای تهیه دارو و اقلام دارویی در 
کشور وجود ندارد و موارد اعلامی از سوی مراکز 
و معاونت های دارویی دانشگاه های علوم پزشکی 

کشور بیشتر در حوزه برند است.«
فهرست  اعلام  و  تنظیم  نحوه  از  انتقاد  با  قانع 
داروی  معاونت های  توسط  دارویی  کمبودهای 
وزارت  به  کشور  پزشکی  علوم  دانشگاه های 
بهداشت، می افزاید: »متاسفانه این معاونت ها بایستی 
به  دارویی  کمبودهای  فهرست  اعلام  که  بدانند 
معنای اعلام کمبود برند خاص از داروی خاصی 
که مشابه همان دارو توسط برند دیگر در کشور 
تولید می شود و در بازار مصرف وجود دارد، نیست. 
همچنین در برخی موارد مشاهده می شود که این 
اعلام  کمبود  به عنوان  را  پخش  مشکلات  مراکز 
می کنند در حالی که هیچ کدام از این موارد جزو 
کمبود دارویی محسوب نمی شود و این مشکلات 

باید برطرف شود.«
دارو  و  غذا  سازمان  مشترک  جلسه  از  قانع 
تاکید  و  داد  خبر  زمینه  این  در  نزدیک  آینده  در 
کرد: »همه مدیران و معاونین داروی دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور به وزارت بهداشت فراخوانده 
خواهند شد تا توضیحات لازم را در زمینه چگونگی 
 تنظیم این فهرست ها دریافت کنند تا دیگر موارد 

این چنینی را شاهد نباشیم.«

میانگین کمبود دارو در کشور به کمتر از 20 قلم رسیده است

کمبود دارو یا مشکل برند، دو روی سکه دارو در کشور


